
rogram stipendiranja Roma i Rom-
kinja u oblasti zdravlja (RHSP) zna-
~ajan je me|unarodni projekat pomo}i,
koji je pokrenula Fondacija za otvore-

no dru{tvo, a koji ve} {est godina podr`ava studente
i u~enike u edukaciji iz oblasti medicine, stomatologije
i farmacije, na univerzitetskom i na nivou visokih i sred-
njih stru~nih {kola u Srbiji. 

Ovaj program je vi{estruko zna~ajan. Prvenstveno
zbog toga {to je izrazito mali broj Roma koji rade kao
zdravstveni radnici. Neka istra`ivanja su pokazala da je
diskriminacija u zdravstvu veoma pora`avaju}a i zato
su Fondacija za otvoreno dru{tvo, ali i Romski
obrazovni fond, imali mnogo razloga da pokrenu je-
dan ovakav stipendijski program.

Sastoji se od ~etiri komponente: stipendiranja kan-
didata - koju realizuje Romski obrazovni fond, men-
torske komponente, obuke u oblasti javnog zagovara-
nja, te medijske komponente. 

RHSP je u proteklih {est godina dodelio 121 stipen-
diju za ~ak 58 studenata, koji poha|aju fakultete zdrav-
stvenih struka na ~etiri univerziteta u Beogradu, No-
vom Sadu, Ni{u i Kragujevcu.

Poslednjom godinom projekta (2015/16) obuhva-
}eno je ukupno 18 studenata sa fakulteta zdravstvenih
struka u Srbiji sa tri Univerziteta – Beograd (1), Ni{ (8)
i Novi Sad (9). 

Pored stipendiranja, kao klju~nog cilja Program
stipendiranja Roma i Romkinja u oblasti zdravlja,
izuzetno je zna~ajna i mentorska komponenta, odno-
sno obezbe|ivanju stru~ne podr{ke u li~nom i profesi-
onalnom razvoju romskih studenata. Nosilac ove kom-
ponente je Centar – [kola javnog zdravlja i zdravstve-
nog menad`menta Medicinskog fakulteta Univerziteta
u Beogradu. 

Investiranjem u izgradnju kulture mentorstva dola-
zi do ja~anja obrazovnih kapaciteta stipendista ~ime se
postì u bolji akademski rezultati, podsti~e njihov razvoj
i omogu}ava bolja integracija, ne samo u {kolsku sredi-
nu, ve} i u dru{tvo uop{te.

Mentori (koji su profesori, docenti i asistenti na fa-
kultetima zdravstvenih struka u pomenutim univerzi-
tetskim centrima) usmeravaju i vode romske studen-
te, pru`aju}i im pomo} u savladavanju gradiva i uklju~i-
vanju u akademsku zajednicu.

Do sada je 31 mentor pru`ao podr{ku studentima.
Ove godine taj broj iznosi 12.

„Ovo je jedan od retkih projekata koji je okupio na-
stavnike i saradnike sa svih fakulteta zdravstvene stru-
ke u zemlji, entuzijaste posve}ene ostvarivanju su{tin-
ske jednakosti me|u studentima, odnosno smanjiva-
nju neprihvatljivih razlika izme|u Roma i ostatka dru-
{tva“, ka`e prof. dr Sne`ana Simi} sa Instituta za soci-
jalnu medicinu pri Medicinskom fakultetu u Beogradu. 

Ona isti~e da mentorska komponenta ima poseban
kvalitet koji se ogleda u pove}anju vidljivosti romskih

studenata, koji sti~u znanja u oblasti zdravlja i zdrav-
stvene za{tite, nagla{avaju}i da bi ta vidljivost svakako
mogla da bude i ve}a, te da bi na tome trebalo dodat-
no raditi.

„Rukovode}i tim projekta je nastojao da u proces
mentorstva uklju~i i studente koji su dobili stipendije,

a nemaju pravo na mentore, kao i one koji su primlje-
ni preko afirmativne mere, jer nije ̀ eleo da ih ispusti iz
procesa mentorstva“, obja{njava dr Janko Jankovi}, ru-
kovodilac mentorske komponente i docent socijalne
medicine na Medicinskom fakultetu u Beogradu

Ovaj program utoliko je zna~ajniji, ako se uzme u

obzir ~injenica da je udeo Roma i Romkinja sa visokim
obrazovanjem u Srbiji ispod 1 odsto (ta~nije 0,7 pro-
cenata), te da je jo{ manji broj onih koji sti`u do aka-
demskih diploma. 

„Ali je ta mala zajednica na fakultetima zdravstvene
struke u Srbiji oja~ana podr{kom svojih nastavnika-men-
tora koji im poma`u da savladaju gradivo, da se uklju~e
u nau~noistra ìva~ki rad i rad nevladinih organizacija i da
se razviju kao odgovorni mladi ljudi i znalci u svojoj stru-
ci“, isti~e dr Sne`ana Simi} uz zabrinjavaju}i podatak da
~ak i oni, kad diplomiraju, postaju nevidljivi, izgubljeni i
izjedna~eni u armiji mladih ljudi koji tra`e posao. 

„Afirmativne mere koje postoje pri upisu u {kole i
fakultete bi trebalo primeniti i prilikom zapo{ljavanja,
jer je me|u njima nekolicina izuzetnih mladih lekara,
farmaceuta, stomatologa i vi{ih medicinskih sestara ko-
ji zaslu`uju radno mesto i svoj status u dru{tvu“, ka`e
dr Simi}. 

Janko Jankovi} obja{njava da je nu`no prepoznati
zna~aj ovih mladih ljudi za zdravstveni sistem u celini,
ali i isti~e da oni predstavljaju agente promena u borbi
protiv diskriminacije i ru{enja stereotipa i predrasuda
koje postoje prema Romima.

Prema re~ima Nenada Vladisavljeva, predstavnika
komponente javnog zagovaranja, iz Udru`enje rom-
skih studenata, {kole zastupanja daju priliku romskim
studentima da se pove`u, oja~aju svoje samopouzda-
nje i snabdeju razli~itim instrumentima za profesional-
ni razvoj: „One predstavljaju i priliku da se osvesti vla-
stita istorijska uloga romskih studenata medicine, u
procesu emancipacije Roma i Romkinja, pokrenu pita-
nja vezana za budu}nost romske zajednice i promi{lja
uloga mladih obrazovanih Roma u toj budu}nosti.“

Pored vidljivosti, mentorstva i javnog zastupanja,
koordinatorka programa Jelica Nikoli} iz Romskog
edukativnog fonda, napominje i dodatne komponente
koje RHSP stipendisti imaju: grantove za strane jezike,
konferencije i kurseve ra~unara, te projekte malog obi-
ma. Nagla{ava da se ula`u napori da se program u~ini
odr`ivim, te da postoji ̀ elja da se uspostavi saradnju sa
ministarstvima i univerzitetima u tom smislu. 

Rezultate RHSP-a najbolje oslikavaju postignuti
uspesi studenata koji su se bavili nau~noistra`iva~kim
radom i prezentovali ih na doma}im i me|unarodnim
stru~nim konferencijama u Briselu (2013. godine) i Mi-
lanu (2015. godine). 

„Tako|e, jedan student je dobio Erasmus mundus
stipendiju za nastavak {kolovanja u Ljubljani, dok je jed-
na studentkinja dobila Basileus stipendiju za student-
sku razmenu, tako|e, u Ljubljani“, isti~e dr. Jankovi}.

Budu}i zdravstveni profesionalci mogli bi da budu
inicijatori promena unutar sistema zdravstvene za{ti-
te, ali i obrazovnog sistema uop{te. Samim tim dopri-
neli bi ru{enju predrasuda, negativnih stereotipa i sta-
vova koji postoje prema Romima, ali i borbi protiv dis-
kriminacije i kr{enja njihovih prava.
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Zna~ajan je u velikoj meri. I zbog finansijske podr{ke
koju dobijamo, ali i zbog dodatnih komponenti, kao {to
su mentorstvo, zatim mogu}nost u~enja jezika, a ja sam
koristila i jo{ jednu komponentu – tzv. „Projekti u maloj
zajednici”, odnosno „Projekti malog obima”, tako da
sam i u tom smislu stekla neka iskustva. Do{la sam do
nivoa da sama mogu da odradim neki projekat. Iskrena
da budem, da nema ove stipendije ne znam ba{ da li bi
moji roditelji mogli da finansiraju moje studije, jer je sve
skupo.

Mentorstvo mi je jednako va`no kao i podr{ka koju
sam dobila u finansijskom smislu. Zna~ilo mi je i jo{ uvek
mi zna~i da imam nekog za mene bitnog, sa velikim
zvanjem, nekog ko mo`e da mi pru`i podr{ku na na~in na
koji niko drugi ne mo`e, jer ipak, to su obrazovani ljudi,
doktori, rade na fakultetu i svakako je dobro da
poslu{amo njihov savet, da nam naprave plan u~enja i
sli~no, ali i kad recimo, padnemo ispit da nas mentalno i
psiholo{ki podignu.

Va`no je da bude {to ve}i broj Roma lekara, jer je to
dobro i za romsku populaciju, ali i za zdravstveni sistem
uop{te. Kvalitetan i kvalifikovan medicinski kadar je uvek
po`eljan i potreban.

Na`alost, realnost je da broj lekara koji poti~u iz romske
populacije nije veliki i od izuzetne je va`nosti da mi, kao
budu}i zdravstveni radnici, me|u na{im sunarodnicima
promovi{emo zna~aj pobolj{anja kvaliteta ̀ ivota, isti~emo
va`nost le~enja, pravilne ishrane, higijene itd. Na taj na~in
mo`e da se menja i slika o nama.

Me|u nama Romima ima mnogo socijalnih slu~ajeva,
pa oni koji bi mo`da i da se {koluju prosto nemaju uslova
za to. U tom smislu RHSP program je umnogome
olak{ao studije svih nas. ^injenica je da bez finansijske
podr{ke mnogi od nas ne bi mogli da se obrazuju. Veliki
procenat Roma je siroma{an i smatram da je upravo to
siroma{tvo jedan od glavnih uzroka i razloga {to se oni
ne {koluju.

To je od velike va`nosti. Da bismo mogli da poka`emo
ve}inskoj populaciji da i mi, nacionalne manjine, mo`emo
isto {to i oni, da smo jednaki i ravnopravni sa njima, da smo
sposobni za u~enje i rad kao i svi drugi, da se ne razlikujemo
od njih, te da na taj na~in razbijemo sve postoje}e barijere i
predrasude koje postoje prema nama.

Moja o~ekivanja su u potpunosti ispunjena. Sve {to sam
planirala, to sam i ostvarila. U~ila sam i radila i to se na kraju i
isplatilo. Ali moram da ka`em da je u svemu tome zna~ajnu
ulogu imala i stipendija, bez koje, verovatno, ne bih bila ovde
gde sam sada.

U finansijskom smislu mi je zna~io mnogo, jer na tre}oj
godini nisam bila na bud`etu, tako da mi je to umnogome
olak{alo studiranje. A sa druge strane i zbog mentorstva.
Dakle - i mentori i finansije – vi{e nego dovoljan podstrek da
ide{ dalje i {to je najbitnije, da bude{ bolji.

Sa mentorom sam na po~etku imala strogo poslovni
odnos, koji se svodio samo na  spremanje ispita. Nije
hteo da bude blag prema meni. Vremenom je taj odnos
po~eo da se menja i stigli smo do toga da bukvalno
mo`emo da odemo na kafu, da razgovaramo. Uvek me
savetuje koji bi ispit trebalo da pola`em, kad, kako,
dogovara konsultacije sa drugim profesorima. I ta pomo}
meni mnogo zna~i. Uz njegovu podr{ku po~ela sam da
pi{em i rad iz fiziologije.

Zna~ajan jeste, ali s obzirom na to da `ivim u romskom
naselju, otprilike znam kako tamo sistem le~enja
funkcioni{e. Oni bi sve da urade samo da ne idu kod
lekara. Kad mogu, odu kod farmaceuta u apoteku, kupe
ono {to im on preporu~i i to, je to. Idu onom logikom –
ako je to od boga dato, onda mi je tako su|eno, a mo`da
bi da su oti{li na vreme kod lekara spre~ili ili barem ubla`ili
posledice.

Izuzetno je bitna, jer u romskoj populaciji nema tog
semena, te klice koja }e da ih podsti~e da idu da se le~e.
Nave{}u primer moje majke - da ja, na primer, studiram
prava ili da uop{te ne studiram, nju niko ne bi podsticao da
ide redovno na preglede. Kad nema nekoga ko se razume u
medicinu, ko }e da ih uputi, da im objasni neke stvari, oni
misle da i nije stra{no {to ne idu kod lekara. Tako da je
veoma va`no da ih neko podsti~e i da im uka`e na probleme
s kojima bi mogli da se susre}u ukoliko ne idu na redovne
preglede, redovne kontrole, ali i u slu~ajevima kad boluju od
neke bolesti. 

@elim da naglasim da je mnogo va`no podsticanje
obrazovanja Roma. Ne samo u oblasti medicinskih nauka,
ve} uop{te. Tako|e, bi trebalo pogurati mlade ljude da
nakon zavr{enog fakulteta prona|u i posao - jer {ta nakon
fakulteta?

Nekoliko puta sam se susrela sa diskriminacijom u vreme srednje {kole,
ne samo od strane u~enika, ve} i od strane {kolskog psihologa - u smislu {ta
}e{ ti da u~i{, {ta }e tebi {kola, nastavi kao i svi tvoji sunarodnici koji ni{ta ne
rade, ni{ta ne u~e, samo sede ku}i i primaju socijalnu pomo}. Ja sam, me|utim,
`elela da doka`em suprotno -  da nisam kao ve}ina iz moje populacije, da i ja
mogu da u~im, da nisam glupa, da mogu da budem i da jesam me|u boljim
studentima u mojoj generaciji i {to je najbitnije, dokazala sam svima, a pre
svega sebi i mojoj porodici da mogu da uspem u ovome. Bitno je da se u~i, ali i
da se okolina ugleda na mene. I sada mnogo vi{e romske dece upisuje {kole
nego ranije kad sam ja bila mala. Istina, mnogo je vi{e Roma koji su siroma{ni,
koji ne u~e, a mi, student medicinskih nauka smo u deficitu.

Izuzetno sam zadovoljna. Svi|a mi se kako smo uspeli
da izgradimo odnos {to sa koordinatorkom Srbije za nas,
{to sa Jankom koji je zadu`en za mentore. Stvarno sam
svim odu{evljena. A najvi{e bih bila sre}na kad bi nam se
nakon zavr{etka studija pru`ila i neka pomo} i podr{ka
kad je re~ o zapo{ljavanju. E to bi bila ta~ka na I.
Ispunjenje u svakom smislu – bili bismo mala medicinska
armija, ali zna~ajna.

RHSP stipendista sam od po~etka studija i za mene
ovaj program predstavlja podr{ku i saputnika u ostvarenju
mog sna, a to je da postanem farmaceut, da priu{tim sebi
stru~nu praksu i prisustvujem svim studentskim
aktivnostima i izgradim sebe kao budu}eg profesionalca u
svom poslu. 

Od prve godine studija imam istu mentorku, a to je
docentkinja Nata{a Milo{evi}. Sa njom sam tokom proteklih
godina izgradila divan odnos i me|usobno poverenje. Pa`nja
koju mi ona pru`a je zaista velika i zahvaljuju}i njenim savetima
sam uspela da ostvarim ciljeve koje sam sebi zacrtala. ̂ ujemo
se dva-tri puta nedeljno. Iako mi vi{e ne predaje, ona je uvek tu
da me posavetuje kad god imam neki problem, njoj prvoj
javljam kad polo ìm ispit i drago mi je {to na fakultetu imam
nekog kao {to je ona - da me pohvali i da se zajedno radujemo
mojim uspesima, ali i da mi skrene pa`nju kad primeti da ne{to
nisam uradila kako bi trebalo i da to ispravim.

Mislim da je broj romskih studenata vrlo mali,
prvenstveno iz razloga {to je studiranje u Srbiji finansijski
veoma zahtevno. Zato je va`no imati ovakav program, koji
}e pru`iti priliku mladima da ostvare svoje snove i na taj
na~in doprinesu ovom dru{tvu.

Kao {to sam ve} rekla, izuzetno je mali broj Roma
koji se {koluju i upisuju fakultete. Zato je va`no da im
budemo primer i da promovi{emo ovaj program, kako
bi i oni imali priliku da upi{u ono {to `ele i mo`da
postanu RHSP stipendisti. I da, na taj na~in, streme ka
svom cilju.

Ovaj program je veoma zna~ajan, pre svega jer pru`a
priliku da upoznamo druge mlade Rome koji su tako|e
stipendisti, da sa njima razmenjujemo iskustva i
razgovaramo o tome kako bismo mogli da uti~emo na
druge mlade ljude, da zajedno budemo modeli mla|im
generacijama i time pobolj{amo sliku na{eg naroda. 

Nikad se nisam susrela sa nekim predrasudama, ali
mislim da je veoma bitno promovisati nas kao obrazovane
mlade Rome. Time pokazujemo na{u lep{u i druga~iju
stranu, koja se razlikuje od one predstave koju ve}inska
populacija ima o nama. Sa druge strane, pokazujemo na{im
sunarodnicima da ne bi trebalo da se mire sa onima {to se
govori - da Romi ne mogu da budu uspe{ni, nego da se bore
za sebe i svoje snove. Da i mi mo`emo postati cenjeni lekari,
stomatolozi, farmaceuti, vaspita~i…

Jesu. Zadovoljna sam u potpunosti ovim programom, jer
mi je, izme|u ostalog, omogu}io da pored studiranja, uspem
da nau~im i engleski jezik i dodatno pove}am {anse da
napredujem u budu}oj profesiji.

Da pomenem prvo tu finansijsku podr{ku programa -
zahvaljuju}i tome mogu neometano da se fokusiram na
studije i na svoj dalji profesionalni napredak, ne razmi{ljaju}i
da li }u mo}i sebi da obezbedim potrebne i fundamentalne
resurse za samo studiranje. Tako|e mi je zna~ajno {to sam
upoznala mnogo obrazovanih ljudi iz moje zajednice, sa
kojima do tada nisam imala prilike da stupim u kontakt.
Sada sa njima sara|ujem na razli~itim projektima i privatno
se dru`im.

Mentor mi je umnogome olak{ao studiranje - savetuje
me u vezi ispita, poma`e u savladavanju gradiva, usmerava
{ta i kako da ~inim na pravi na~in. Zahvaljuju}i njemu
upoznala sam izuzetno dobre profesore sa kojim imam
odli~nu komunikaciju i koji su otvoreni za saradnju. Osim
tog profesionalnog, moj mentor i ja imamo i veoma dobar
privatni odnos.

Osim regrutovanja {to ve}eg broja mladih Roma u
smeru zdravstvenih profesionalaca, u okviru RHSP
programa se sprovode razli~iti vidovi radionica koji su
zasnovani na prevenciji razli~itih bolesti. Ona nam je iz
zdravstvene perspektive veoma bitna i dobro nam je
poznato da je njeno sprovo|enje mnogo jeftinije od
tro{kova le~enja, a i „bolje spre~iti nego le~iti”. Na osnovu
ovoga mo`e se re}i da je uticaj ovog programa na
zdravstveni sistem mnogostruk.

Sa porastom zdravstvenih profesionalaca svakako }e se i
svest o zdravlju u okviru na{e zajednice pove}ati. Jer, mi
smo ti koji bi trebalo da {ire pozitivan uticaj i mobili{u na{
narod na ve}u brigu o svom zdravlju. Va`no je, tako|e, {to
}e mo`da, znaju}i da je neko „njihov” upravo taj kome se
obra}aju, kad imaju neki zdravstveni problem, ~e{}e odlaziti
lekaru, jer }e imati vi{e poverenja.

Ovim programom je na{a zajednica podstaknuta na vi{i
stepen edukacije. Gledano globalno, pove}ava se broj
visokoobrazovanih, mase koja mo`e pozitivno da deluje i
u~estvuje u dono{enju bitnih odluka, u zajedni{tvu sa
ve}inskim stanovni{tvom.

Veoma je va`no jer se na taj na~in pove}ava broj
ljudi koji mogu biti na nekim pozicijama na kojima }e
mo}i da u~estvuju u pobolj{anju polo`aja Roma. Iako se
te predrasude te{ko razbijaju, smatram da je i na tom
polju do{lo do pomaka. Ja nisam imala neprijatnih
situacija sa ve}inskim stanovni{tvom, ne znam ~ime bih
to konkretno objasnila, ali smatram da moj
profesionalni status ipak doprinosi tome. Dolazimo do
to toga da nas jedino obrazovanje mo`e spasiti te lo{e
etikete.

Moja o~ekivanja su u potpunosti ispunjena. Volela bih
kad bi se ovaj program i dalje sprovodio i stimulisao mlade
ljude da se koncentri{u ka medicinskim usmerenjima. Na taj
na~in bi nas bilo jo{ vi{e i verovatno bismo se tada jo{ bolje
borili protiv predrasuda.

RHSP program mi je, pre svega, zna~io u finansijskom
smislu, jer mi je omogu}io da se fokusiram samo na
u~enje, time {to mi je otklonio va`an problem, a to su
finansije. Bez toga ne bih mogao da obezbedim svu
potrebnu literaturu, prevoz do fakulteta itd. A dodatna
pomo} mi je bila {to sam mogao da pokrijem i
nadomestim i neke sopstvene izdatke. Veoma mi je zna~io
i u psiholo{kom smislu i kad je u~enje u pitanju.

[to se ti~e studiranja, razume se da smo sami u~ili, sami
polagali ispite, ali i mentori su u tom smislu odigrali veliku
ulogu. Jer, bez obzira na samostalno u~enje, mentor je tu da
nam da neke vrlo va`ne smernice i pomogne nam da
zaobi|emo nepotrebno gubljenje vremena. Sa druge
strane, oni su tu da nam daju psiholo{ku, mentalnu
podr{ku, oni su nam vodilja – znamo da imamo nekoga ko
je sa fakulteta, nekog iz te bran{e, kome uvek mo`emo da
se obratimo za savet.

Podaci pokazuju da ima napretka. Ne znam koliko
vidnog i uspe{nog za one koji su program osmislili, ali kako
~ujem i vidim, sve je ve}i broj studenata, ali i sve ve}i broj
diplomaca. Da ovog programa nema, svakako bi taj broj bio
znatno manji. 

Pokazalo se da Romi ̀ ive kra}e nego ostali. ̂ ak su i
lekari radili neka istra`ivanja u kojima se vidi da ljudi sa ni`im
obrazovanjem ̀ ive kra}e. Tako da je veoma zna~ajno da se
Romi obrazuju u oblasti zdravlja. 

Obrazovanje Roma je zna~ajno u svakom smislu. Ne
samo kad su u pitanju nauke iz oblasti zdravlja. Jer se
time, izme|u ostalog, podi`e i svest ljudi. Mo`da bi Romi
imali du`i `ivotni vek kad bi studirali i bilo {ta drugo, ne
samo medicinske nauke, bitno je samo da u~e, da rade
na sebi. 

To je najbolji na~in da se ru{e predrasude koje postoje
prema Romima. Po mom mi{ljenju, emancipacija i
obrazovanje su osnovni u ru{enju predrasuda o nama. Na taj
na~in ve}inskoj populaciji stavljamo do znanja da smo i mi
jednako sposobni kao i svi ostali gra|ani ove zajednice i da
nema apsolutno nikakve razlike u tom smislu. 

Jesu. I vi{e nego {to sam o~ekivao. Uskoro }u sa
profesoricom pisati nau~ni rad, {to }e mi dobro do}i pred
kraj studija. Rad }e biti iz oblasti anatomije, vaskularne
hirurgije, mo`da neurovaskularne, to }emo jo{ videti…
Prezentova}u ga na kongresu. I moja prethodna mentorka
ispunila je sve ono {to se od nje zahtevalo, a {to se mene
ti~e, mislim da sam svoj deo dobro odradio i da ga i dalje
odra|ujem. I zaista, o ovom program mogu da ka`em samo
sve najbolje.
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NENAD VLADISAVLJEV - Udru`enje romskih studenata

Lekari su romski brend
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vaj program je, izme|u ostalog, i
odgovor na jedno od najva`nijih
pitanja za na{u zajednicu: gde je na{e
mesto i u Evropi i u ovom dru{tvu.

Do odgovora }emo do}i tako {to }emo stvoriti
odre|eni kadar, odre|eno zanimanje, kao ne{to {to }e
biti romski brend, ne{to po ~emu }e, na evropskom
nivou, ljudi prepoznavati Rome. Poput Indijaca koji su
prepoznati u sferi IT-a, tako je zami{ljeno da
medicinski kadar bude ne{to po ~emu }e Romi biti
prepoznati. Iz dva razloga: potra`nja za medicinskim
kadarom u svetu je u porastu, ali i zato {to je to na~in
da se ru{i ona uobi~ajena slika koju ljudi imaju o
Romima, kao o nekom ko je prljav, neobrazovan i
bolestan. Zato ~injenica da su Romi lekari - ru{i tu
predrasudu i dugoro~no donosi boljitak romskoj

zajednici”, ka`e Nenad Vladisavljev iz Udru`enja
romskih studenata

Koje su to prepreke na koje nailaze romski
studenti? 
Svaki romski student, kad do|e na fakultet, suo~ava se
sa ogromnim, unutra{njim, psiholo{kim barijerama.
Imamo druga~iju vrstu problema, u odnosu na ostale
studente. Do tada nikad nisi imao priliku da ~uje{ ni {ta
je indeks, {ta je kolokvijum, a u ve}ini slu~ajeva, niti da
ima{ nekog u porodici ko je ikad studirao. S druge
strane, kad se obrazuje{, ti usvaja{ odre|ena vrednosna
na~ela, odre|ene obrasce pona{anja, a onda, kad se
vra}a{ u svoju zajednicu, dolazi{ u situaciju da bude{
osu|ivan zbog toga {to si se promenio, jer radi{ neke
stvari zbog kojih }e tvoj romski identitet u zajednici da

bude dovo|en u pitanje. Jer to nije romsko. Mi Romi tu
situaciju re{avamo na dva na~ina. Jedan je da se
asimiluje{ i gleda{ da se izvu~e{ iz romske zajednice. A
drugi je da ka`e{ sebi - nije meni mesto me|u ovim
ljudima, ja }u da se vratim ku}i da budem kao i svi ostali
Romi. Na{ zadatak kao Udru`enja romskih studenata je
da upravo u tim unutra{njim konfliktima pomognemo -
da na pozitivan na~in to re{e, da se svaki od tih
studenata psiholo{ki konsoliduje sa svojom zajednicom. 

Koje su njihove naj~e{}e dileme? 
Oni se pitaju: {ta bi sad trebalo da rade, gde je njihovo
mesto, {ta u stvari zna~i – biti Rom; kako da ostanu
Romi, a da budu i obrazovani i da se na druga~iji na~in
pona{aju; {ta je ono ~ega bi trebalo da se odreknu iz
svoje zajednice, koji su to negativni elementi u njihovom

tradicionalnom poimanju ̀ ivota; kako da do|u u
poziciju da veruju u sebe, da oni budu ti koji }e da ka`u
romskoj zajednici - ljudi, ja preuzimam odgovornost kao
intelektualac za budu}nost svoje zajednice i mi ne bi
trebalo da idemo ovim putem, ve} drugim, boljim... 

Kakva je u tome uloga Udru`enja romskih
studenata? 
Zadatak Udru`enja je u komponenti zagovaranja: da ta
pitanja otvorimo i da im pognemo da oni ostanu svoji, ali
da zajedno sa njima vidimo {ta mogu da urade za svoju
zajednicu. Ne o~ekujemo da }e svi oni biti aktivisti, da }e
svi da rade u nevladinim organizacijama, ali o~ekujemo da
kroz svoj profesionalni rad zadr`e to ose}anje pripadnosti
romskoj zajednici i da otvoreno govore da su Romi, te da
u svom polju delovanja u~ine sve {to mogu. To radimo

tako {to organizujemo {kole u kojima oni maju priliku da
se upoznaju, da se okupe, da razgovaraju na te teme, da
~uju ne{to o istoriji Roma, da ~uju neke druge ljude,
starije i iskusnije od njih, romske intelektualce, koji su
postigli ne{to u svojoj profesionalnoj karijeri, da slu{aju o
ne~emu {to je specifi~no vezano za zdravlje Roma, {to,
mo`da, ne mogu, na fakultetima. Mentori ih vode kroz
teme koje nisu direktno vezane samo za ono {to u~e na
fakultetima, ve} kroz teme ̀ ivota i zdravlja Roma. A kad
se zavr{i {kolica, dajemo im priliku da praktikuju te
ve{tine koje su stekli, da promene ne{to na lokalu, u
svojoj sredini. Potom se oni okupljaju u svojim
zajednicama, prepoznaju najve}e probleme, kad je re~ o
zdravlju Roma, i poku{avaju da ih re{e. Na taj na~in
poku{avamo da ih ve`emo za romsku zajednicu, da
ostanu aktivni i kad postanu medicinski profesionalci. 

Pa ipak, i kad zavr{e {kole i fakultete, Romi se i
pored toga te{ko zapo{ljavaju... 
Mi imamo 11 studenata stipendista koji su zavr{ili
visoku zdravstvenu {kolu strukovnih studija u
]upriji, Beogradu i Novom Sadu. Od njih 11, samo
troje radi u struci, a ostali su godinama
nezaposleni. Mislim da je slede}i korak upravo rad
na afirmativnim merama zapo{ljavanja obrazovanih
Roma. Ne mo`emo da ka`emo da nema politi~ke
volje, ve} da nema politi~ke hrabrosti da se zaposle
Romi afirmativnom merom. A to je jedna sjajna
poruka koja u ovom trenutku nedostaje kod nas, i
pored svih napora. Mi sad, kao narod, imamo
kadar, ali smo i dalje, kad su u pitanju institucije,
najmanje reprezentovani i to je prioritet u
narednom periodu.

„O

BORIS NIKOLI], 
{esta godina medicine na 
Medicinskom fakultetu u Novom Sadu

IVANA RAMI], 
peta godina medicine na 
Medicinskom fakultetu u Ni{u

DANIJELA DIMI], 
tre}a godina farmacije na 
Medicinskom fakultetu u Novom Sadu

KRISTINA ASANOVI], 
~etvrta godina medicine na 
Medicinskom fakultetu u Ni{u

TAMARA AMETOVI],
peta godina medicine na 
Medicinskom fakultetu u Novom Sadu

U kojoj meri je za vas zna~ajan RHSP program? Koliko vam zna~i rad sa mentorima i u ~emu se on
sastoji?

Koliko je, po va{em mi{ljenju, RHSP program
va`an za zdravstveni sistem Srbije?

Koliko je va`na edukacija Roma iz oblasti zdravlja
i koliko doprinosi romskoj etni~koj grupi?

[ta mislite koliki je zna~aj RHSP-a za obrazovni
sistem Srbije, uop{te?

Koliko je va`no obrazovanje Roma i koliko doprinosi
razbijanju predrasuda o romskoj populaciji?

Jesu li ispunjena va{a o~ekivanja kad je ovaj
Program u pitanju?



~ e t v r t a k ,  2 2 .  d e c e m b a r  2 0 1 6 .IV OBRAZOVANJE ROMA

INTERVJU: BRANKO KAJTAZI, doktor medicine i biv{i stipendista RHSP-a

Obrazovanjem 
ula`emo u 
budu}nost 
romske zajednice

Kako biste, u najkra}em, opisali RHSP
program? 

To je program koji mladim ljudima pru`a
mogu}nost da se obrazuju i napreduju. Pored
stipendiranja i mentorstva, u okviru njega,
organizuju se konferencije, radionice,
predavanja, umre`avanja mladih ljudi sli~nih
interesovanja. Mladim Romima iz ovog dela
Evrope omogu}eno je da se me|usobno
upoznaju i dru`e, usavr{avaju, u~e strane
jezike, ali i mnoge druge aktivnosti. RHSP je
kod nas pokrenut 2010. godine i ja sam bio
deo prve generacije koja je dobila stipendiju. 

Kakav je zna~aj za vas imao ovaj
program, {ta ste vi od njega dobili? 

Dobio sam mnogo. Pre svega finansijsku
podr{ku, koja je jedna od klju~nih stvari i od
velike je pomo}i, uzev{i u obzir da studiranje,
pored ogromnog truda i rada, iziskuje i velike
materijalne izdatke. Recimo, ud`benici na
medicini su ba{ skupi…

Omogu}eno mi je da imam mentora, zatim
da usavr{im engleski jezik, te da se socijalno
anga`ujem.

Po zavr{etku Medicinskog fakulteta u
Beogradu i nakon dobijanja diplome, odradio
sam obavezan pripravni~ki sta`. Nakon
polaganja dr`avnog ispita

volontirao sam u Klini~ko-bolni~kom
centru Zemun, na odeljenju hirurgije, zatim u
Domu zdravlja Vra~ar, gde je i moj tata
zaposlen, a onda sam, kra}i period, volontirao
u Specijalnoj bolnici Sveti Sava, gde sam i dobio
posao za stalno.

I otac vam je lekar. Dakle, krenuli ste
njegovim stopama…

Moglo bi se tako re}i. Zanimljivo je da je
moj tata bio prvi doktor medicine, prvi koji je
zavr{io Medicinski fakultet, a da se izja{njavao
kao Rom.

Koliko je RHSP program va`an za
zdravstveni sistem Srbije? 

Izuzetno je bitan, jer ula`e sredstva u
najva`niju stvar, a to je obrazovanje mladih
ljudi, koji }e nakon studija biti deo
zdravstvenog sistema i koji }e ga svojim
znanjem i zalaganjem unaprediti, te biti od
koristi celom dru{tvu. Mladi i kvalitetni kadrovi
su uvek potrebni zdravstvu.

Koliko je va`na edukacija Roma iz
oblasti zdravlja? 

Potrebno je raditi na edukaciji Roma i
unapre|enju kvaliteta zdravlja romske
populacije, jer je njihov najve}i problem
nedovoljna obave{tenost i neznanje. 

Znam da u okviru Ministarstva zdravlja
postoje zdravstveni medijatori koji odlaze u
romska naselja i vr{e edukaciju i unapre|enje
kvaliteta zdravlja i rade na prevenciji bolesti,
{to je veoma bitno. Jer, ono ~ime se ja bavim u
bolnici Sveti Sava je le~enje, to je ve}
sekundarna zdravstvena za{tita. Ulaganjem u
zdravstvene medijatore radi se na principu
prevencije bolesti i to je prvi korak ka
edukaciji, a samim tim i unapre|enju zdravlja
Roma.

Recite nam koji je, po va{em mi{ljenju,
zna~aj RHSP-a za obrazovni sistem
Srbije? 

Ovaj program omogu}ava Romima da
budu deo zdravstvenog sistema i da svoje
znanje u~ine kvalitetnijim. Na taj na~in ula`e u
obrazovanje i u mlade ljude `eljne u~enja i
napredovanja. Imao sam priliku da upoznam
stipendiste i iz regionalnih zemalja koji su
zavr{ili studije i koji odli~no obavljaju svoj
posao. Veoma su posve}eni i imaju `elju da se i
dalje usavr{avaju i napreduju. Ono {to mogu
da ka`em iz ove perspektive jeste da ~ovek {to
vi{e zna, vi{e vredi, samim tim trebalo bi da
iskoristi tu priliku kad je neko `eljan i voljan da
mu pomogne. Zna~i, nama je bitno da
informi{emo mlade Rome da postoji ovakva
mogu}nost i da bi trebalo da ula`u u sebe i u
svoje znanje. 

Koliko je va`no obrazovanje Roma i
koliko doprinosi razbijanju predrasuda o
romskoj populaciji? 

Mladi Romi moraju da nastave dalje da se
obrazuju, jer tako ula`u u svoju budu}nost.
Postoje predrasude da su svi Romi
neobrazovani i da ne `ele da rade. To nije
ta~no. Veliki broj njih `eli da nastavi sa
studijama i nakon osnovnog obrazovanja, ali
nema kome da se obrati za pomo} i
informacije. Upravo zbog toga je ovaj
Program od velikog zna~aja. [to bude vi{e
obrazovanih Roma koji }e se uklju~iti u sve
sisteme dr`ave, to }e se sve vi{e razbijati
predrasude o njima kao o neobrazovanim i
nepodobnim za rad.

Da li je, i ako jeste - u kojoj meri je, ovaj
program doprineo unapre|enju polo`aja
Roma u Srbiji? 

Naravno da jeste. On je svakako doprineo
polo`aju Roma u Srbiji, jer pored pomo}i koja
je pru`ena mladim Romima u vidu
stipendiranja i ulaganja u njihovo obrazovanje i
usavr{avanje, dosta se radilo i na edukaciji
ostalih pripadnika romske populacije na polju
zdravstvene za{tite, kao i na pru`anju
neophodne pomo}i.

Vi ste, nakon zavr{enog Medicinskog
fakulteta u Beogradu, uspeli i da se
zaposlite u struci. Recite nam ne{to o
tome… 

Medicina je sama po sebi humana grana i
oduvek me je privla~ila. Jo{ od detinjstva.
Odrastao sam uz nju. Ve} sam rekao da je i
moj tata doktor medicine i nekako je bilo
logi~no da krenem njegovim putem, jer sam
to, zaista, `eleo.

Uvek sam ma{tao o hirurgiji, kardiohirurgiji,
operaciji srca i u toku studiranja mi je to bila
neka zvezda vodilja. I dan danas volim tu
radikalnu medicinu – ili poma`em ili ne
poma`em, ili }u izle~iti ili ne}u uspeti da

Produkciju dodatka podr`ala je Fondacija za otvoreno dru{tvo u okviru Programa javnog zdravlja.
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KORACI KA BOLJOJ BUDU]NOSTI
Pomake za bolji polo`aj bez diskriminacije romske zajednice obe}ava Druga dekada Roma u Srbiji i Evropi (do 2025. godine), inicijativa

Direktorata za komunikacije EU da imenuje novog specijalnog predstavnika za romska pitanja u Generalnom sekretarijatu, pokretanje
projekta i mre`e „Pal“ koji }e se baviti borbom protiv diskriminacije Roma u Evropi i opredeljivanje oko 5 miliona evra za projekte

namenjene integraciji Roma u lokalnu zajednicu nakon readmisije. Centralno-evropski univerzitet u Budimpe{ti je imenovao prvog {efa
katedre Roma i asistentkinju Romkinju za pitanja polo`aja Roma u evropskom dru{tvu. 

Dve vrlo aktivne FACEBOOk grupe, jedna na{a – „Druga dekada Roma“ i druga me|unarodna – „Legal advocacy for Roma Rights“
okupljaju i informi{u zainteresovane o aktivnostima, programima i projektima namenjenim pobolj{anju polo`aja Roma u Srbiji i Evropi i
pru`aju dobar uvid u probleme sa kojima se Romi susre}u i na~ine njihovog re{avanja.

pomognem. To je ne{to {to sam mnogo ̀ eleo, ali mlad sam se o`enio.
Sa 22 godine. Otac sam troje maloletne dece – Andreja sam dobio na
petoj godini studija, Mateja kad sam bio apsolvent, a Filipa kad sam se
zaposlio u bolnici Sveti Sava. @elim da gradim svoju karijeru, volim ovu
zemlju, volim Beograd… imao sam veliku ̀ elju da radim u Urgentnom
centru i ta ̀ elja mi se ostvarila. Volim urgentno stanje u medicini,
adrenalinski sam tip. Sticajem okolnosti, dobio sam posao u Specijalnoj
bolnici Sveti Sava, zahvaljuju}i Ministarstvu zdravlja, ali i divnom
gospodinu Milanu Savi}u, koji je direktor ove bolnice. Radio sam u
jedinici intenzivnog le~enje, gde su ̀ ivotno ugro`eni bolesnici koji su,
bukvalno, priklju~eni na mehani~ke ventilatore. U takvim okolnostima
potrebno je odluke donositi u sekundi, jer se radi o pitanju ̀ ivota i smrti.
Istina, pacijenti su te{ki, ali je kadar i osoblje u bolnici savr{eno. Sve
dobro funkcioni{e, ljudi se me|usobno po{tuju i zaista je kolektiv divan.
Ako postoji neka ustanova u kojoj je kolektiv izuzetno dobar, to je onda
ova. Istina, nedostaju nam neke stvari vezano za tehniku. Recimo, novi
skener bi nam dobro do{ao. Radim na te{kom, zahtevnom, ali na
dobrom i kvalitetnom mestu i uspevam na sve mogu}e na~ine da
napredujem. U aprilu 2016. godine sam dobio specijalizaciju, tako da }u
biti specijalista neurologije. Specijalizacija traje ~etiri godine, trenutno
sam na prvoj. Dakle, pored smena i obaveza u Specijalnoj bolnici Sveti
Sava, imam i de`urstva u Urgentnom centru, na edukaciji sam, imam
seminare i veoma sam ponosan na to. Prezauzet sam, ali sam veoma
zadovoljan i ispunjen ~ovek.


